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Množičen 
odziv n

V d ev in sk o-n ab režin sk i in  
miljski občini so slovenski voliv
ci in volivke v nedeljo, 21. t.m., 
srečno prestali preizkušnjo in si 
v obeh občinah zagotovili svoje 
predstavništvo v novih občinskih 
svetih. To je namreč bil prvi in 
glavni cilj, ki so si ga b ili posta
vili, ko so izoblikovali zavezni
štvi »Skupaj za Devin-Nabreži- 
no« in »Skupaj za Milje«. Izid vo
litev je zgovorno pokazal, da se 
je ogromna večina naših ljudi — 
izjeme so bile zelo redke — prav 
dobro zavedala pomena tega gla
sovanja in se je zato na voliščih  
tudi ustrezno ravnala.

Podatki, ki jih objavljamo na 
drugem mestu, dokazujejo, da 
sta obe listi dosegli zares prodor
no zmago, takšno, kakršne si ni
so pričakovali niti največji opti
misti.

Zelo kočljiv je bil, kot znano, 
položaj v devinsko-nabrežinski 
občini, ki je bila zlasti v zadnjih 
treh letih pod posebnim in stal
nim uradom italijanskih naciona
lističnih sil. Te namreč niso niti 
skrivale svojih želja in načrtov, 
da bi nas kratkomalo izrinile iz 
občinske uprave (izvedle naj bi 
torej nekakšno akcijo »etničnega 
čiščenja«) ali vsaj skrčile našo 
prisotnost na minimum.

Zahvaljujoč se pobudi skupi
ne politično modrih in dobrona
mernih ljudi obeh narodnosti in 
ob razumevanju ter podpori vseh 
političnih strank, v katerih so or
ganizirani Slovenci, se je posre
čilo sestaviti kandidatno listo, na 
kateri je poleg nekaterih izkuše
nih javnih upraviteljev bila vrsta 
novih, povečini mladih ljudi, 
pripravljenih po svojih najbolj
ših močeh in sposobnostih pri
spevati k reševanju velikih in 
majhnih občinskih problemov. 
Pri tem je treba vsekakor pouda
riti nemajhne zasluge, ki jih je 
imel pri pripravah na volitve in 
predvsem pri oblikovanju pro
grama ter sestavi kandidatne li
ste prof. Giorgio Depangher. Ta 
je namreč sprejel glavno in naj
težjo nalogo: biti kandidat za žu
pana. Njegova izvolitev naj ve
lja vsaj kot skromna oddolžitev 
za velik  trud in velike žrtve.

Ker poznamo vse izvoljene 
kandidate, smo prepričani, da 
bodo v svojem štiriletnem man
datu znali sproti reševati drobne

V nedeljo, 5. decembra drugi krog občinskih volitev v Trstu

Spodbuden uvod v volilni spopad
Slovenci na Tržaškem smo lahko 

zadovoljni z izidom nedeljskih uprav
nih volitev v Trstu in Miljah ter De- 
vinu-Nabrežini. Kandidat za župana 
Riccardo llly, ki smo ga takorekoč 
množično podprli, je prejel skoraj 40 
odstotkov glasov in za seboj pustil 
svojega najnevarnejšega tekmeca lista- 
rja Staffierija za celih osem točk raz
like. V drugem krogu volitev, ki bo v 
nedeljo, 5. decembra, se bosta torej 
pomerila mladi industrijec llly in sta
ri, v preteklost zazrti bivši župan Staf- 
fieri. N i treba seveda pojasniti, koga 
bodo v drugem krogu volitev podprli 
slovenski volivci in volivke.

Zanimivo in hkrati razveseljivo je 
tudi, da so se na teh volitvah narav
nost odlično uveljavili slovenski kan
didati. To velja predvsem za oba kan
didata Slovenske skupnosti, mlada od
vetnika Močnika in Berdona. Na li
sti Zavezništvo za Trst je dr. Močnik 
prejel največ preferenc. To pomeni, da 
je dejansko že izvoljen v novi tržaški 
občinski svet ne glede na izid ožjih vo
litev v nedeljo, 5. decembra. Če pa bo 
zmagal llly, bo prišel v občinski svet 
tudi dr. Andrej Berdon, ki je na listi 
Zavezništvo za Trst po oddanih pre
ferencah na tretjem mestu. S te liste 
pojde v občinski svet v primeru Illy- 
jeve zmage 7 kandidatov, v primeru 
njegovega poraza pa dva.

Lepo se je uveljavil tudi slovenski 
kandidat na listi Demokratične stran
ke levice Igor Dolenc, ki je po številu 
prejetih preferenc na drugem mestu.

vsakodnevne probleme (kar je 
zelo važno) in se lotiti tudi veli
kih problemov ter pri tem imeti 
sodoben, inovativen pristop, s či
mer bodo najlažje in najučinko
viteje zapirali usta raznim kriti- 
kastrom, ki jih ne bo manjkalo. 
Hkrati pa bodo dovzetni za kri
tike, ki so vedno dobrodošle.

Ob spom inu na uvodnik v 
Demokraciji pred 33 leti, ko so 
bile v tej občini prav tako važne 
volitve, smo pred nekaj tedni ob
javili v našem listu članek z na
slovom »Nabrežina kliče!« Po ne
deljski volilni preizkušnji lahko 
z zadovoljstvom ugotovimo, da 
so se naši ljudje množično od
zvali omenjenemu klicu, za kar 
smo jim hvaležni. Vsem izvolje
nim pa iskreno čestitamo!

DRAGO LEGIŠA

Riccardo Illy

Tudi ta slovenski kandidat je dejan
sko že novi občinski svetovalec, prav 
tako pa tudi Stojan Spetič, kandidat 
za župana na listi Stranke komunisti
čne prenove. V novem tržaškem ob
činskem svetu bomo torej imeli v pri
meru Illyjeve zmage štiri slovenske 
kandidate, v primeru njegovega po
raza pa tri.

Kar zadeva volitve v tržaški obči
ni, je treba zabeležiti lepo uveljavitev 
Severne lige, ki je postala najmočnej
ša politična sila v mestu in izpodrini
la Listo za Trst. Ta je na pokrajin
skih volitvah v letošnjem juniju zbrala 
18,78% glasov, v nedeljo pa 12,86%. 
Nazadovalo pa je tudi misovsko giba
nje, ki je z znakom Vsedržavno zavez
ništvo prejelo 12,79% glasov, to je 
nad 4% manj kot na junijskih pokra
jinskih volitvah. Kandidatka Severne 
lige za župana pa se ni uvrstila v dru
gi krog volitev, kar pomeni, da pred
stavlja v tem pogledu Trst izjemo v 
primerjavi z izidom volitev v drugih 
velikih mestih na severu države.

Trst se od drugih italijanskih mest 
razlikuje še po nečem drugem: med
tem ko je povsod po državi krščansko- 
demokratska stranka doživela pravo 
pravcato katastrofo in postala doma
la nepomembna politična sila, je v 
Trstu zbrala 14,33% glasov in celo 
napredovala za 0,35% v primerjavi z

II11  ̂ H

Parlamentarni 
vprašanji 
o problemu 
naših šol

Ob nedavnem obisku poslan
ca Union Valdotaine Luciana Ca- 
verija v Trstu so ga predstavni
ki Slovenske skupnosti, pa tudi 
tajnica Sindikata slovenske šole 
Živka Marc in član Vsedržavnega 
sveta za javno šolstvo Josip Pe
čenko, seznanili z nekaterimi pe
rečimi vprašanji našega šolstva. 
Tako so ga opozorili na položaj v 
devinsko-nabrežinski občini kot 
na zaplete, do katerih prihaja za
radi napačnega tolmačenja varče
valnih ukrepov v Italiji in zamud 
v šolsk i upravi.

Na podlagi gradiva Šolske ko
m isije Ssk je posl. Caveri sesta
vil dve parlamentarni vprašanji. 
Naslovljeni sta na rimsko vlado. 
Prvo govori o odrekanju rednih  
dohodkov zamejskim šolnikom, 
ki so dosegli štipendije za izpo
polnjevanje v Sloveniji na pod
lagi kulturnih sporazumov iz le
ta 1964 in 1968. Varčevalni ukre
pi jasno izvzemajo mednarodne 
sporazume, v Sloveniji poleg te
ga še naprej spoštujejo doseda
njo prakso v odnosu do italijan
skih šolnikov, ki se izpopolnju
jejo v matični državi Italiji, zato 
gre za očitno zgrešeno potezo šol
skih oblasti, ki le zapleta odno
se na meji in škodi manjšinske
mu šolstvu.

Drugo parlamentarno vpraša
nje pa poziva oblasti, naj kljub  
zamudam in varčevalnim ukre
pom izpeljejo natečaj za stalnost 
učiteljic in učiteljev ter tako kri
jejo prazna mesta na slovenskih  
šolah ter ublažijo brezposelnost.

Kandidati za župana - Volilni izidi
OBČINA TRST odstotki število glasov

RICCARDO ILLY 39,84 59.931
GIULIO STAFFIERI 31,84 47.892
FEDERICA SEGANTI 22,34 33.607
STOJAN SPETIČ 3,91 5.880
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Volitve v  občini Devin-Nabrežina
LISTA Glasovi odstotki

Insieme-Skupaj 
Aria nuova 
Lega Nord 
Cittadini

2.531
1.725

930
857

41,9
28,5
15.4
14.4

Bele glasovnice: 84 ali 1,3%; neveljavne 117 ali 1,9%. 
Župan: Giorgio D epangher
Svetovalci: M artin Brecelj (216 preferenc), G iuliano Goat 

(162), Ivo Širca (149), Vera Tuta Ban (134), Danilo A ntoni (89), 
Elena Legiša (85), Dario Pertot (83), Bruno Tomazetič (68), Franco 
Fabec (61), M assimo Veronese (52), Maja Lapornik Pelikan (38).

Lista »Aria nuova« ima v novem  občinskem  svetu tri sveto
valce, »Lega Nord« in »Cittadini« pa po enega.

i
Giorgio Depangher Sergio M ilo

Volilni izidi v občini Milje
Novi žu p an  v Miljah je un. prof. Sergio Milo. Njegova li

sta je prejela 42,3% glasov in ima v novem  občinskem  svetu  13 
svetovalcev; listi »Unione« in »Lega Nord« imata 4 oziroma 3 sve
tovalce. Med izvoljenimi kandidati je tudi predstavnik Slovenske 
skupnosti Marko Savron, ki je po prejetih  preferencah na četr
tem  m estu.

RADIO TRST A

■  ČETRTEK, 25. novembra, ob: 7.00 Ju
tranji radijski dnevnik; 8.00 Poročila in de
želna kronika; 8.10 Tisoč let naših predni
kov; 9.00 IZ STUDIA Z VAMI: 9.15 Pre
žihov Voranc: »Nebeški sejem«; 10.00 Po
ročila; 11.45 Okrogla miza; 13.00 Opol
danski radijski dnevnik; 13.20 Glasba po 
željah; 14.00 Poročila in deželna kronika;
14.10 Kulturne diagonale: Veš, poet, svoj 
dolg?; 15.30 Mladi val; 17.00 Poročila in 
kulturna kronika; 17.10 Mi in glasba; 18.00 
Dopisnice z najbližnjega vzhoda.

■  PETEK, 26. novembra, ob: 7.00 Jutranji 
radijski dnevnik; 8.00 Poročila in deželna 
kronika; 8.10 Dopisnice z najbližnjega 
vzhoda; 9.00 IZ STUDIA Z VAMI: 9.15 
Prežihov Voranc: »Solzice«: 10.00 Poroči
la; 11.45 Okrogla miza; 13.00 Opoldanski 
radijski dnevnik; 13.30 Za sm eh in dobro 
voljo; 14.00 Poročila in deželna kronika;
14.10 Otroški kotiček: »Draga babica...«;
14.30 Krajevne stvarnosti: Od Milj do De
vina; 15.30 Mladi val; 17.00 Poročila in kul
turna kronika; 17.10 Mi in glasba; 18.00 
Kulturni dogodki.

■  SOBOTA, 27. novembra, ob: 7.00 Ju
tranji radijski dnevnik; 8.00 Poročila in de
želna kronika; 8.10 Kulturni dogodki; 9.00 
Tomo Česen: »Med nebom in zemljo«;
10.00 Poročila; 12.00 Krajevne stvarnosti: 
»Ta rozajanski glas« — oddaja iz Rezije; 
12.45 Krajevne stvarnosti: Glasnik Kanal
ske doline; 13.00 Opoldanski radijski 
dnevnik; 13.20 Glasba po željah; 14.00 Po
ročila in deželna kronika; 14.10 Krajevne 
stvarnosti: Nediški zvon; 15.00 »Ena se te
bi je želja spolnila« — romantični spreho
di v neponovljivo obdobje umetnosti;
17.00 Poročila in kulturna kronika; 17.10 
Mi in glasba; 18.00 Janez Povše: »Za pla
čilo ti prinašam slovo«.
■  NEDELJA, 28. novembra, ob: 8.00 Ju
tranji radijski dnevnik; 8.30 Kmetijski ted
nik; 9.00 Sv. maša iz župnijske cerkve v 
Rojanu; 9.45 Pregled slovenskega tiska v 
Italiji; 10.00 Mladinski oder: »Pig Paul« 
(Franko Žerjal); 11.00 Za sm eh in dobro 
voljo; 11.45 Vera in naš čas; 13.00 Opol
danski radijski dnevnik; 13.20 Glasba po 
željah; 14.00 Poročila in deželna kronika;
14.10 Dante Alighieri: »Božanska komedi
ja: Pekel«; 15.00 Krajevne stvarnosti; 15.30 
Šport in glasba; 17.00 Krajevne stvarno
sti: Z naših prireditev.

■  PONEDELJEK, 29. novembra, ob: 7.00 
Jutranji radijski dnevnik; 8.00 Poročila;
8.10 Iz Četrtkovih srečanj: dr. Branko Ag- 
neletto; 9.00 IZ STUDIA Z VAMI: 9.15 
Prežihov Voranc: »Ajdovo stmišče«; 10.00 
Poročila; 11.45 Okrogla miza; 13.00 Opol
danski radijski dnevnik; 13.20 Kmetijski 
tednik; 14.00 Poročila in deželna kronika;
14.10 Otroški kotiček: »Profesor Ficko in 
gospod Packo«; 15.30 Mladi val; 17.00 Po
ročila in kulturna kronika; 17.10 Mi in glas
ba; 18.00 Niti raj niti pekel — Amerika.

■  TOREK, 30. novembra, ob: 7.00 Jutranji 
radijski dnevnik; 8.00 Poročila in deželna 
kronika; 8.10 Svojo poslednjo voljo pri 
zdravi in čisti pameti izrekam; 9.00 IZ 
STUDIA Z VAMI: 9.15 Prežihov Voranc: 
»Potolčeni kramoh«; 10.00 Poročila; 11.45 
Okrogla miza; 13.00 Opoldanski radijski 
dnevnik; 13.20 Glasba po željah; 14.00 Po
ročila in deželna kronika; 16.00 Mladi val;
17.00 Poročila in kulturna kronika; 17.10 
Mi in glasba; 18.00 Dante Alighieri: »Bo
žanska komedija: Pekel«.

■  SREDA, 1. decembra, ob: 7.00 Jutranji 
radijski dnevnik; 8.00 Poročila in dežel
na kronika; 8.10 Obzornik; 9.00 IZ STU
DIA Z VAMI: 9.15 Prežihov Voranc: »Do
bro jutro«; 10.00 Poročila; 11.45 Okrogla 
miza; 13.00 Opoldanski radijski dnevnik; 
13.20 Krajevne stvarnosti: Na goriškem va
lu; 14.00 Poročila in deželna kronika; 14.10 
Krajevne stvarnosti: Na goriškem valu;
15.30 Mladi val; 17.00 Poročila in kultur
na kronika; 17.10 Mi in glasba; 18.00 Tiho 
tiho, davno davno.

Bančna sekcija SDGZ -  

študijske štipendije za 
univerzitetne absolvente

Bančna sekcija pri Slovenskem de
želnem gospodarskem združenju je, v 
okviru svojega »Paketa stimulacijskih 
posegov«, razpisala 3 študijske štipen
dije v višini 5 milijonov lir za sloven
ske univerzitetne absolvente iz Fur- 
lanije-Julijske krajine, za sledeče na
slove:

a) za diplomske naloge iz pravno- 
ekonomske smeri, pri čemer imajo 
prednost naloge s poudarkom na ban
čni tematiki;

b) kot prispevek za stroške podi
plomskega študija, magistrskih teča
jev ipd., pri čemer imajo prednost iz
popolnjevalni tečaji za poklice, kot so 
občinski tajnik, sodnik ipd.

Vsi interesenti morajo predložiti 
do 30. novembra 1993 ustrezno pro
šnjo z osebnimi podatki, z izidi uni
verzitetnega študija, z  izvodom di
plomske naloge oziroma z vso potreb
no dokumentacijo glede podiplomske
ga študija na naslov: Deželna bančna 
sekcija pri SDGZ, ul. Cicerone 8, 
34133 Trst. Za morebitne informaci
je je na razpolago tajništvo sekcije na 
istem naslovu (tel. 040-362949).

Spodbuden uvod...
4 iiii D
letošnjimi pokrajinskimi volitvami. 
KD je tako druga najmočnejša stran
ka, medtem kot je na osnovi junij
skih volitev bila četrta. Dosegla je to
rej boljši volivni rezultat četudi se je 
od nje ločila skupina članov in nasto
pila na volitvah s svojo listo, ki pa je 
prejela le 3,67 odstotka.

Z  izidom nedeljskih volitev v Trstu 
so upravičeno zadovoljni vsi resnični 
demokrati, pa naj pripadajo narodni 
večini ali manjšini. Upamo, da bomo 
take besede lahko napisali tudi po 5. 
decembru, po zadnjem in odločilnem 
spopadu med novim in starim.

»Organizacija 
in kadri«

Pred kratkim  je izšla šesta šte
vilka strokovne revije Organiza
cija in kadri pri založbi M oderna 
organizacija Kranj v sklopu Fakul
tete za organizacijske vede v Kra
nju.

Zanim ive so številne razprave 
zlasti kadrovska prenova podjet
ja, ki jo je zgoščeno podal Bogdan 
Kavčič. Tudi prispevek dr. Petra 
M ikelna »Lean Production — le 
m oda ali kaj resnejšega?« je izred
no nazorno in praktično prikazan, 
saj povzem a razvojne tendence 
na področju m anagem enta proiz
vodnje v zadnjem  desetletju. O s
rednja pozornost je nam enjena 
kar se da gospodarski izrabi in po
rabi u ravnoteženega spleta vseh 
produkcijskih tvorcev in virov. 
Prim arni poudarek  ni na delnem  
optim iranju uporabe posam eznih 
tvorcev, temveč gredo prizadeva
nja najprej v sm eri definiranja do
volj konsistentnega kom pleksne
ga sistem a relativnih tvorcev in 
virov. Dr. M ikeln je svoj strokov
ni prispevek ilustriral s številnimi 
tabelami in slikami.

V tej številki revije so zanim i
vo podan i problem i kadrovskega 
m anagem enta svetovanja, česar 
se je dotaknil prof. dr. A ndrej
čič. Tudi m ag. M etod Černetič je 
obsežno prikazal usposabljanje, 
projekcije in zaposlovanje mladih 
raziskovalcev v Sloveniji. Avtor je 
tabelarično prikazal m lade razis
kovalce po  letih in vedah  v ob
dobju 1985-1992. Dotaknil se je 
tudi financiranja izobraževanja in 
izpopolnjevanja m ladih razisko
valcev, kar je posebnega pom ena 
v sedanjem  obdobju, ki ga sprem 
lja gospodarska kriza dom a in v 
svetu.

O d  številnih avtorjev bi pose
bej še omenili prof. dr. A ntuna 
Vilo, prof. dr. S taneta U hana in 
prof. dr. M ilana Vršeča, ki so se 
poglobili v problem atiko vzdrže
vanja, osebne dohodke in načine 
razporejanja.

Na koncu revije je zanim iva 
informacija doc. dr. Ivana Kej
žarja o posvetovanju  D ruštva za 
vrednotenje dela.

G .D .

Pokrovitelj: G oriška pokrajina  

SVET SLOVENSKIH ORGANIZACIJ v Furlaniji-Julijski Krajini 

Za mir med narodi - spoštovanje manjšin 

M ed n a ro d n i s im p o zij

EVROPA IN NARODNE MANJŠINE 
NA PRAGU TRETJEGA TISOČLETJA

GORICA 26. - 27. novembra 1993 
Dvorana pokrajinskega sveta
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Pogovor z  valdostanskim poslancem Lucienom Caverijem

»Če je manjšina razdrobljena, izgublja 
s tem vso svojo energijo in težo«

Prejšnji teden je na povabilo Slovenske skupnosti prišel na Tržaško poslanec Lu- 
cien Caveri, predsednik mešane skupine v parlamentu, ki predstavlja stranko Union 
Valdotaine, to je stranko francosko govorečega prebivalstva v Dolini Aoste. Ugledni 
gost se je med drugim v Bazovici srečal s slovenskimi volivci, v četrtek, 18. t.m ., pa 
se je sestal tudi z županskim kandidatom Riccardom Illyjem. Seznanil ga je s problemi 
naše manjšine, ki jih sam dobro pozna, saj že vrsto let vzdržuje prijateljske stike z 
našimi predstavniki in je tudi sam v parlamentu po posredovanju Ssk večkrat posegel 
v korist naše narodnostne skupnosti, obenem pa je lllyju povedal, kako konkretne manj
šinske probleme rešujejo v Dolini Aoste.

Lucienu Caveriju smo postavili nekaj vprašanj po srečanju v Bazovici, na kate
rem je med drugim rekel, da se delno počuti tudi maš« poslanec v parlamentu.

Kako dolgo že sodelujeta stran
ki Union Valdotaine in Slovenska 
skupnost, katere so bile doslej skup
ne pobude in kateri rezultati teh 
skupnih stikov?

Do tesnejšega sodelovanja med obema 
strankama je prišlo leta 1979 za evropske 
volitve, v vseh teh letih pa smo te stike 
vedno vzdrževali in gojili. Tako so valdo- 
stanski parlamentarci v senatu in poslan
ski zbornici večkrat posegli v podporo slo
venski manjšini. Več je bilo obiskov na
ših političnih predstavnikov pri zastopni
kih vaše narodnostne skupnosti, omenil 
pa bi tudi nekaj naših konkretnih korakov, 
ki smo jih naredili po posredovanju stran
ke Slovenske skupnosti — vprašanja, in
terpelacije o določenih problemih itd. Pri
zadevali smo si, da bi prišlo do organske
ga zakona za zaščito Slovencev v Italiji. 
Prav pred kratkim smo bili tudi med pod
pisniki zakonskega predloga v tem smis
lu, za katerega upamo, da bo čimprej odo
bren.

K olikšne so po Vašem možnosti, 
da do odobritve predloga resnično 
pride?

Izredno važno je že dejstvo, da je bil 
predlog, ki so ga izdali predstavniki neka
terih komponent vaše narodnostne skup
nosti, vložen v tem trenutku, ko namera
va vlada izdelati svoj osnutek. Seveda je 
po drugi strani res, da smo dejansko že 
proti koncu zakonodajne dobe. Kljub te
mu pa je ta tekst lahko pomembna baza 
tudi za prihodnje, saj je dokaz želja in pri
čakovanje Vaše manjšine. Zaščitni zakon 
za Slovence v Italiji je nujno potreben, saj 
ni sprejemljivo dejstvo, da imajo to zašči
to samo nekatere manjšine, kot je na pri
mer naša, francoska v Dolini Aoste ali pa 
nemško govoreče prebivalstvo na Južnem

Tirolskem, ki sta bolj koncentrirani na do
ločenem ozemlju in sta torej javno pri
znani, geografsko bolj razkropljena slo
venska manjšina pa tega priznanja nima.

Kaj pa bi povedali glede zajam
čenega zastopstva etničnih skupno
sti v Italiji? Obstajajo po Vašem  
m ožnosti, da bi Slovenci to dosegli 
v parlamentu, ali pa je bolje, da 
vztrajamo predvsem na krajevnih 
ravneh?

Po mojem obstajajo štiri ravni, na ka
terih je mogoče doseči zajamčeno zastop
stvo. Najprej naj omenim občine in pokra
jine. Z  novim ustavnim zakonom, ki je bil 
objavljen letošnjega septembra, je tudi 
Furlanija-Julijska krajina dobila pristoj
nost, da sama ureja vse, kar zadeva kra
jevne ustanove. To pomeni, da F-Jk lah
ko za svoje občine in pokrajine sprejme tu
di drugačne zakone od tistih, ki veljajo na 
vsedržavni ravni, in torej lahko tudi za
jamči zastopstvo manjšine.

Kar zadeva deželno raven, pa se mora 
po mojem Furlanija-Julijska krajina zgle
dovati po drugih posebnih deželah. Doli
na Aosta bi tudi rada uredila vprašanje 
majhne nemško govoreče manjšine Wal- 
ser, ki živi v dolini Lys. Sedaj pri nas raz

mišljajo o tem, kako bi tej narodnostni 
skupnosti zagotovili predstavnika v dežel
nem svetu. Zajamčeno zastopstvo pa ima
jo na primer že Ladinci v  avtonomni po
krajini Bočen. Isto bi morala storiti F-Jk 
za Slovence, ki bi morali prav tako imeti 
zagotovljeno mesto v deželnem svetu.

Zajamčeno zastopstvo pa je možno tudi 
na parlamentarni ravni. Seveda bi mora
lo v tem primeru priti do ustavne spre
membe, ki bi določila, naj bo eden od 630 
poslancev in 315 senatorjev manjšinski za
stopnik. Zadnja, najvišja raven, pa je ev
ropski parlament. Danes slovenska manj
šina še zdaleč nima možnosti, da bi koga 
izvolila, saj se njeni glasovi »izgubijo« v 
ogromnem severovzhodnem okrožju. Ven
dar je kljub temu upravičeno vprašanje, 
ali ne obstaja možnost, da bi tudi Sloven
ci v Italiji izvolili med 8 evropskimi par
lamentarca, če že ne svojega predstavni
ka, pa vsaj nekoga, ki bi zastopal interese 
narodnostnih manjšin v Italiji.

V kolikšni meri je tržaškim poli
tikom — senatorjem in poslancem — 
uspelo, da so blokirali pobude, ki sta 
jih bila italijanska vlada in parla
ment kljub vsemu pripravljena ures
ničiti v korist slovenske manjšine?

Kolikor vem, je bila v parlamentu pra
va »blokada« za pobude v korist Sloven
cev. Na misel mi pride na primer boj posl. 
Camberja (Lpt-PSI), ki je bil član komisi
je za ustavna vprašanja in si je vedno 
vztrajno prizadeval, da bi onemogočil vsa
ko pobudo v korist slovenske manjšine. To 
je po mojem zaskrbljujoče in obsodbe vred
no dejstvo, saj sem prepričan, da morajo 
italijanski parlamentarci, ki predstavlja
jo Furlanijo-Julijsko krajino in torej vse 
prebivalce, gledati na jezikovne razlike kot

na skupno bogastvo, ne pa kot nekaj, proti 
čemur se je treba boriti.

Rekel pa bi še tole. V tej zakonodajni 
dobi sta dva parlamentarca iz Doline Ao
ste, poslanec in senator, dosegla, da je 
prišlo do odobritve zakona za zaščito prej 
omenjene skupnosti Walser, ki šteje pri
bližno 900 članov. Slovencev je okrog 100 
tisoč, pa kljub temu nimajo priznanih pra
vic in imajo celo težave za rabo materine
ga jezika, kar je ena glavnih človekovih po
treb. Ta pravica izhaja iz vseh mednarod
nih konvencij in jo narekuje tudi zdrava 
pamet. Očitno je, da je doslej nekdo vse 
poskuse v prid Slovencev dejansko onemo
gočal.

Tudi glede na Vaše izkušnje kot 
pripadnik francosko govoreče manj
šine v D olin i Aoste, kako bi se mo
rali v  bodoče Slovenci v Italiji boriti 
za dosego svojih ciljev?

Leta 1945 so Valdostanci ustanovili 
medstrankarsko gibanje, ki so mu dali ime 
Union Valdotaine. Kljub temu, da je bilo 
v vsem tem času med člani tudi veliko na
sprotovanj in razlik, pa so se vedno zave
dali pomena besede »Union«, združenje. 
Če je neka manjšinska stvarnost razdro
bljena na tisoče drobnih delcev, če izgublja 
svojo identiteto v raznih listah in vse
državnih strankah, pa čeprav so te na vi
dez prijazne in naklonjene, izgublja s tem 
vso energijo in težo. Povezava med člani 
manjšine pa mora biti nekaj, kar je nad 
ostalim. Seveda so znotraj tega združenja 
možni vsi pogovori in razprave o princi
pih, programih, ideoloških vprašanjih, 
navzven pa je za narodnostno skupnost 
nujno potrebna enotnost.

Zaradi tega z določeno zaskrbljenostjo 
gledam na Slovence. Opazil sem, da za va
šo manjšino še velja stari rek »divide et 
impera«, ločuj in vladaj; nekdo iz ozadja 
vodi Slovence, ker so in ker so ločeni med 
seboj. Če bi bila Vaša etnična skupnost 
kompaktna in složna, bi danes lahko ve
ljala in dosegla neprimerno več. A  na ža
lost, čeprav iz razumljivih zgodovinskih 
razlogov, obstajajo znotraj manjšine še 
vedno huda ločevanja.

Osebno sem prepričan, da je dandanes 
mogoče preseči ta nasprotovanja, vendar 
pa sta za to potrebna velika volja in pri
zadevanje vseh članov skupnosti. Skupaj 
bi lahko tudi proučili volilne mehanizme, 
ki bi omogočili, da bi Slovenci v Italiji iz
volili svoje predstavnike v razna upravna 
telesa.

Kakšen je pomen medmanjšin- 
ske solidarnosti in sodelovanja v Ita
liji in Evropi?

Upam, da se bo bodoče sodelovanje 
med manjšinami nadaljevalo in še okre
pilo. Z  našim delom smo že dokazali, da 
je mogoče govoriti različne jezike, a kljub 
temu imeti skupne programe in si zanje 
skupno prizadevati. Gre za sodelovanje 
med narodnostnimi skupnostmi v Italiji, 
ki govorijo francosko, nemško, okcitan- 
sko, ladinsko, slovensko...., ki torej pri
padajo različnim kulturam, a jim je kljub 
temu uspelo najti skupno politiko v logi
ki federalizma. Najboljši primer je Švica, 
kjer so različni narodi vzpostavili mir in 
sožitje ob spoštovanju pravic in tradicij 
vseh.

Pogovor je zapisala 
Helena Jovanovič

Prišla je »prava« zima

Tudi v  Ita liji je  v prejšnjih dneh zim a pokaza la  zobe in ž ivo  srebro v ter
m om etrih je  zdrknilo zelo nizko. M raz je  bilo tu d i v naših krajih. V Trstu je  
najprej ledeno zapihala burja, potem  pa so začele na le tava ti snežinke. V ta 
ki, čisto  praznični pokrajini, je  fotografa  S. Ferrarija pritegnil gornji prizor. 
Posnetek je  iz Samatorce.
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Večer z jubilanti pri Sv. Ivanu v listu
m m u u \. . i
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Črnogorska M e j a k  pravoslavna cerkev

Tako je  bilo na srečanju v sveto ivanskem  M arijinem domu (foto D. Križmanlič)

Kar sedem  uglednih ter čilih in 
čvrstih jubilantov, ki so letos p ra
znovali 80-letnico, je v nedeljo, 
21. novem bra, skupno še enkrat 
proslavilo ta dogodek v Mariji
nem  dom u pri Sv. Ivanu. Vabilu 
so se odzvali vsi — Boris Pahor, 
Vinko Beličič, S tane Raztresen, 
M artin Jevnikar, Franc Zlobec, Ja
kob K andut in Stanislav Soban.

Slovesnost je bila prisrčna in 
je ob precejšnji udeležbi potekala 
v prijateljskem  vzdušju . M arijan 
Kravos in M arko K andut sta po 
dala vezni tekst, ki ga je o življe
nju  in delu vsakega jubilanta po 
sebej napisala Zora Tavčar. Pou
darek je bil zlasti na dejstvu, da 
je vseh sedem  gostov častitljive 
starosti bilo povezanih s Sv. Iva
nom . Pahor, Beličič in Jevnikar so 
bili tam  vrsto let profesorji, Zlo
bec je bil nekaj časa kaplan v tem 
predelu , K andut, Soban in Raz
tresen  pa so s Sv. Ivanom  pove
zani že m noga desetletja, saj tam  
živijo.

V sakem u jubilantu posebej je 
zapel Kobariški oktet, ki je večer

zaključil s krajšim koncertom pes
mi z Gregorčičevimi besedili. V 
im enu vseh se je organizatorjem  
in občinstvu zahvalil Boris Pahor, 
ki je pohvalil pobudo in poudaril 
tudi pom en Sv. Ivana, ki sicer da
nes ni več toliko slovenski, kot je 
bil pred  leti, a je dal za našo slo
vensko književnost pom em bne 
može. Prof. Pahor je zaključil z 
njem u lastnim optimizmom s stav
kom, nam enjenim  predvsem  mla
dini, češ, tud i za nas je bilo nekoč 
hudo, pa so se vendar stvari iz
boljšale.

*  *  *

50-letnica 
Partizanskega dnevnika

V petek, 26. novembra, bo ob 20.30 
v ve lik i dvorani Kulturnega doma v 
Trstu slovesnost ob 50-letnici P arti
zanskega dnevnika. Ob bogatem ku l
turnem programu bodo spregovorili 
predsednik SKGZ K lavdij Palčič, pod
predsednik Slovenske akadem ije zna
nosti in um etnosti Ciril Zlobec, in 
bivši britanski častnik, član zavezni
ške m isije pri slovenskih partizanih.

Pravoslavje pozna narodno ali av- 
tokefalno Cerkev. To je cerkvena ure
ditev s patriarhom na čelu, ki je naj
višji cerkveni voditelj pri nekem na
rodu, saj je na čelu Cerkve, ki mu ta 
pravoslavni narod priprada.

Črnogorci s svojo stoletno zgodo
vino so vedno bili nekakšna izjema 
ali posebnost v pravoslavju. Pripadajo 
namreč srbski pravoslavni Cerkvi, če
prav so po narodnosti Črnogorci in so 
v svoji zgodovini imeli svojo zanimi
vo in celo nenavadno državo. Čmo- 
gorsko-primorsko metropolijo s sede
žem na Cetinju vodi danes metropo-. 
lit Amfilohije Radovič in obsega vso 
Črno goro. Ima 112 cerkvenih občin 
in 145 župnij. V dušnem pastirstvu 
pa vse te župnije vodi samo 16 duhov
nikov. Prav to je rakasta rana verske
ga življenja v Črni gori. Poleg tega 
pa je v Škofiji še 18 moških in 6 žen
skih samostanov, a z izredno majhnim 
številom menihov in nun. Za verne 
se prišteva okrog 235.000 Črnogor
cev. Duhovniki, kot tudi redovniki in

leg patriarha vsi krajevni škofje in me
tropoliti. Naloga tega zbora je, da od
loča o stvareh, ki zadevajo vero in bo
goslužje, povezano v skladu s pravo
slavno tradicijo. Ob tej priliki se od
loča o cerkveni disciplini, upravi, o 
cerkvenem sodišču, pa tudi imenuje 
nove škofe.

Neredi, ki so bili na Cetinju 31. 
oktobra, so bili naslednji. Okrog de
set tisoč Črnogorcev se je zbralo in 
oklicalo avtokefalno črnogorsko pra
voslavno Cerkev. Za svojega metropo
lita pa so izbrali Antonija Abramovi
ča, duhovnika, ki je služboval v Ame
riki med srbskimi in črnogorskimi 
pravoslavci. Vse je bilo pripravljeno 
in sveti arhierejski sabor je Antoniju 
Abramoviču 28. oktobra odvzel vse 
pravice in ga nekako celo suspendiral, 
kar dokazuje, da so bile stvari znane 
in da je prav zato bil ta sabor v Ce
tinju, na kraju, kjer je trenutno tudi 
v srbski Cerkvi zelo vroče. Zametek 
avtokefalnosti je torej opazen. Potreb
na pa bo dolga doba, da bo to tudi

»Trst v predpraznični odeji«
Tako se glasi naslov 2. fotograf

skega ex tem pore, ki ga v soboto, 4. 
in v  nedeljo, 5. decem bra, priredil Fo
tografski krožek FOTO TRST 80. Ex 
tem pore bo potekal v tržaškem  m est
nem  središču ne glede na vrem en
ske razm ere. O dprt je ljubiteljem  fo
tografije iz Furlanije-Julijske krajine in 
Slovenije.

V sakdo lahko sodeluje z enim  do 
največ dvem a Dl A filmom a (24 x 36), 
ki jih prinese s seboj. O bvezni so Dl A 
filmi, ki zahtevajo navadni razvijalni 
postopek  E-6.

Vpisnina za vsak oddani film zna
ša 12.000 lir.

Vpisnina, obvezno p redhodno oz
načevanje in sprejem anje poslikanih 
filmov bo potekalo v Gregorčičevi 
dvorani (ul. sv. Frančiška 20, II. nad.), 
v soboto, 4. decembra, od 13. do 19.

ure, v nedeljo, 5. decembra, od 9. do 
19. ure.

Za razvijanje filmov poskrbi prire
ditelj, ne odgovarja pa za m orebitne 
poškodbe ali izgube le-teh.

S trokovna komisija bo izbrala in 
ocenila posnetke. O dločitve komisi
je so dokončne in nesprem enljive. 
Vsak udeleženec odgovarja za vsebi
no svojih posnetkov.

Za nagrajene so p redvideni poka
li. Najlepši diapozitivi bodo poveča
ni in razstavljeni.

Predvajanje diapozitivov in otvo
ritev razstave z nagrajevanjem bo

v soboto, 18. decembra ob 
19.30, v Gregorčičevi dvorani.

Udeleženci bodo lahko dvignili 
svoja dela po  31. januarju 1994 v Trža
ški knjigarni (ul. sv. Frančiška 20).

Znam eniti ce tin jski m onastir

redovnice, so po večini srbske narod
nosti, ki so rojeni v primorju od Ši
benika do Bara. Tu je področje, ki je 
vsa leta dajalo največ duhovnih po
klicev. Iz notranjosti so bili zelo red
ki. To je tudi posebnost, saj prav ta 
duhovščina ni nikoli čutila potrebe po 
nekakšni narodnostni avtonomiji, ker 
so bili pač tako vzgojeni in ker so po 
narodnosti Srbi, ki živijo v Črni go
ri, zato je razumljivo, da so pravo
slavne vere.

Novinarske agencije so poročale, 
da je 31. oktobra bila na Cetinju »ne
varnost spopada« med nekimi skraj
neži. Šlo je za že več let star sen, ki 
je sedaj spet vzplamtel. Na Cetinju 
naj bi bilo zasedanje Svetega arhierej- 
skega sabora. Vrhovne oblasti v pra
voslavni Cerkvi ne predstavlja patri
arh sam, ampak zbor škofov, ki se 
imenuje arhierejski sabor. Ta sabor se 
pod predsedstvom patriarha sestane 
vsaj enkrat letno. Sestavljajo ga po-

priznano. (Srbi še do danes niso pri
znali avtokefalnosti makedonske pra
voslavne Cerkve, ki so jo ti razglasili 
1967 leta.)

Ob tej priliki so prišli na dan vsi 
tisti očitki, ki smo jih že kdo ve koli
kokrat slišali, pa ne samo v pravo
slavju, ampak tudi v »jugoslovanskem 
katolicizmu«. Gotovo je, da je srbska 
pravoslavna Cerkev bila vedno pove
zana z oblastjo, saj so bili tudi njeni 
člani v glavnem, čeprav so to zanika
li, pravoslavne vere. Prav tako je del 
te Cerkve vedno govoril, da imajo za
radi določenih privilegijev, ki jih pod 
tedanjo, pa menda tudi pod sedanjo 
oblastjo imajo, vezane roke. (To je nor
malen pojav povsod, kjer Cerkev ta
ko ali drugače sodeluje s politiko!) Del 
pravoslavnih duhovnikov je veliko
krat posebej poudarjal in celo s pismi 
opozarjal na izredno vroče stanje, ki 

A m b r o ž  K o d e lja  
IIII+- Q
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ZVEZA CERKVENIH PEVSKIH ZBOROV V TRSTU

vabi na zborovsko revijo in na slovesnost 
ob sklepu praznovanj

30-letnice delovanja
ki bosta v nedeljo, 28. novembra, ob 16. uri 

v Kulturnem domu v Trstu.

SLOVENSKO STALNO GLEDALIŠČE 
Helmut Peschina 

BOŠ ŽE VIDELA
monodrama 

Igra Mira Sardoč 
Režija Jože Babič

V ponedeljek, 29. novembra, 
ob 20.30 -  ABONMA RED A 

v torek, 30. novembra, 
ob 20.00 -  ABONMA RED B

v Katoliškem domu v Gorici

Ponovitev v Kulturnem domu 
v Trstu 

v petek, 3. decembra, 
ob 20.30 — ABONMA RED F

Dr. Zorko Harej je od samega začetka predsednik organizacije

Glasbeno in narodno poslanstvo ZCPZ 
v 30. letih neprekinjenega delovanja

Zveza cerkvenih pevskih zborov iz Trsta bo v nedeljo, 28. novembra, pri
redila v Kulturnem domu v Trstu slovesnost ob 30-letnici ustanovitve in ne
prekinjenega delovanja. Njeni zbori, ki jih združuje kratica ZCPZ, so v vseh 
teh letih imeli nešteto samostojnih in skupinskih nastopov, sama Zveza pa 
je priredila tudi več zborovskih revij — za odrasle pevce in za najmlajše, ki 
jim je skupna ljubezen do glasbe in predvsem do slovenske pesmi.

Že od samega začetka je predsednik ZCPZ dr. Zorko Harej, tudi sam glas
benik, skladatelj in zborovodja, ki je v vseh teh letih uspešno vodil organiza
cijo. Z  njim smo se pogovorili o najvažnejših dosežkih zveze in o njenem neu
trudnem delu v treh desetletjih.

N am en vaše Z veze je tudi 
vzgoja mladih »kadrov«, zboro
vodij in  tudi skladateljev. Neka
teri glasbeniki, med katerimi ste 
tudi Vi, so nekaj pesm i napisali 
prav za koncerte vaše organiza
cije. Kako pa je danes, ali je kaj 
mladih talentov?

Za pevovodje je Zveza vedno skr
bela. Zanje je prirejala seminarje in 
tečaje in jih pošiljala na zborovodske 
seminarje, ki jih prirejajo pogosto v 
Sloveniji. Še vedno je v načrtu orglar
ska šola, ki bi v  veliki meri rešila pro
blem vodstvenega kadra in bi perspek
tivne učence usmerila k študiju kom
pozicije.

Vaša upanja in načrti na bo
dočnost ZCPZ...

Upam, da se bo naša organizacija 
še dalje krepila tudi s pritokom novih 
ljudi z novimi pogledi in načrti.

(hj)
* * *

M ladi člani Slovenskega kulturne
ga kluba v Trstu, k i se vsako  soboto  
zbirajo v  prostorih v U lici D onizetti 
3 na rednih kulturnih  in družabnih  
srečanjih, so v soboto, 13. t.m ., ime
li redni občni zbor. Za predsednico je  
bila potrjena N ataša Zubalič, pod
predsednica pa je  Francesca Simoni.

10-letnica Športno 
medicinske ambulante

V petek, 3. decembra bo ob 19. uri 
v  Športno m edicinski am bulanti v  ul. 
A lp in i 127 na Opčinah

PO SVET O ŠP O R T N I M ED ICINI 
Posvet prirejata Slovensko zdrav

niško društvo Trst in Združenje slo
venskih športnih društev v Italiji. Ob 
te j priložnosti bodo predstavili knjigo 
dr. Boruta Spacala »Himalaja - zdrav
niške beležke«. Dr. Vanja Vuga, vod
ja  Centra za medicino športa v K lin i
čnem centru v Ljubljani, bo nato  go
voril o temi: Športne poškodbe«, dr. 
Irena Tavčar pa o temi: »Vitaminsko- 
energetski nap itk i pri športu  —  da ali 
ne?«

Po ogledu  Š p o rtn o  m ed ic in ske  
am bulante bo priložnost za prijetno  
kram ljanje ob dobri kapljici.

V polnem  tržaškem  gledališču M iela je  konec prejšnjega tedna nastopil 
A kadem ski p evsk i zbor Tone Tomšič iz Ljubljane pod  vodstvom  dirigenta Sto
jana Kureta. Prijeten in glasbeno kva lite ten  večer je  priredila Zveza sloven
skih  ku lturnih  društev.

Na sliki: pevci in pevke A P Z  Tone Tomšič (foto Kroma)

V vseh teh letih je Zveza cerk
venih pevskih zborov priredila 
vrsto zborovskih revij, proslav in 
tudi veliko strokovnih seminar
jev za dirigente in pevce. Kakšen 
je bil odziv občinstva in samih 
članov zborov, ki delujejo v vaši 
organizaciji?

Če se držim zaporedja glavnih pri
reditev Zveze so v splošnem prav do
bro uspeli božični koncerti, ki jih pri
rejamo vsa leta od ustanovitve, pred
vsem v glavnih tržaških cerkvah No
vega sv. Antona in v stolnici, pa tu
di drugje na Tržaškem, na Goriškem 
in v Sloveniji, razen izjem zaradi sla
bega vremena ali pomanjkljive orga
nizacije in ne-zanimanja, kakor je bilo 
letos januarja v Šiški, kjer je po ka
kovosti in programu zelo dober kon
cert poslušalo prav malo ljudi.

Zelo dober je bil odziv občinstva 
pri mladinski reviji Pesem mladih, 
kjer so na začetku nastopale tudi ples
ne skupine in instrumentalni ansam
bli. Ta prireditev je množična po šte
vilu nastopajočih — do 600 izvajal
cev — in prisotnosti občinstva, ki je 
napolnilo dvorano in galerijo. Zadnja 
leta ni več tako, odkar ne prihajajo več 
zborčki iz šol, od koder je v boljših ča
sih prišlo do 12 skupin.

Tudi revija zborov, ki jo organizi
ramo vsako leto pozno jeseni od 1966, 
prva tri leta v Marijinem domu v Ro
janu in nato v Kulturnem domu v 
Trstu, je imela nekaj umetniških viš
kov, na katere so organizatorji lahko 
ponosni. Tudi na tej prireditvi je bilo 
vedno polno ljudi; zadnje čase pa ne 
več. Ko je sodelovalo od 11 do 15 zbo
rov, je bilo vedno polno občinstva. 
Zadnja leta ni več tako, če revija ni 
povezana s kakim posebnim slavjem.

Poletne seminarje prireja Zveza od 
leta 1970 sredi avgusta, ko je največ 
ljudi prostih. Namenili smo jih pevo
vodjem, da bi obnovili svoje znanje in 
se seznanili z novostmi v glasbi. A  ker 
je bilo kandidatov premalo, smo te 
študijske in počitniške tedne odprli tu
di pevcem. Med dirigenti in pevci se 
nabere do 50 oseb, katerim se navad
no pridružijo najbližji sorodniki. To
da pevovodske tečaje smo organizira
li že prva leta po ustanovitvi Zveze z 
dobro udeležbo. Po letu 1979 so bili 
nekaj let jeseni in pozimi tečaji za vod
je mladinskih in otroških zborov. Prva 
leta so bili dobro obiskani, potem je

število tečajnikov upadlo, morda ko ni 
bilo več možno zaradi premajhnega 
števila šolarjev sestaviti šolskih zbo
rov. Nekoliko je krivo tudi skromno 
upoštevanje petja v italijanskem uč
nem sistemu.

Kateri uspehi ZCPZ v treh de
setletjih obstoja so Vam, kot 
predsedniku, najbolj pri srcu?

Zelo so mi bili pri srcu božični 
koncerti, med katerimi so nekateri do
bro uspeli in navdušili. Božič je v ča
su, ko je človek bolj zbran in dovze
ten za vse lepo. Gotovo je bil med vse
mi najbolj priljubljen praznik, da je 
bilo napisane toliko glasbe njemu v 
čast. Slovenci imamo poleg Mariji
nih, ki so vezane na razne praznike, 
največ božičnih pesmi.

Navdušujoče so bile nekatere re
vije Pesem mladih, zlasti pri sklepnih 
skupnih pesmih, ko je nekaj sto mla
dih pevcev pelo npr. skladbo za zbor 
in orkester harmonik po Vodopivčevi 
Mojo srčno kri škropite, ali Lužičevo 
Mi mladi ali mojo Pomladno pesem 
otrok. Tudi nekateri nastopi na jesen
skih zborovskih revijah so mi ostali v 
spominu.

Kaj bi povedali glede reperto
arnih izbir? Kakšne vrste glasbo 
so izvajali Vaši zbori in kaj pev
ci, predvsem mladi, danes najra
je pojejo?

Mladi pevci, ki sestavljajo zdaj ve
čino tržaških zborov, radi pojejo tudi 
pesmi starejših avtorjev, ki so zanje 
večkrat novost in ker velja pravilo, da 
kar je lepo, ima večno vrednost. Cerk
veni pevci radi pojejo napeve, ki spa
dajo bolj v lahko glasbo ali so njej bli
zu. Pogosto imajo take popevke izvr
sten tekst, kar je velika prednost.
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Peschinova monodrama o iskanju izgubljenega časa

BOŠ ŽE VIDELA

Igralka M ira Sardoč m ed nastopom  (foto D. Križmančič)

D ruga letošnja prem iera Stalnega 
slovenskega gledališča (ki je stekla 
19. novem bra) je nekako posebna in 
kot taka odraz specifičnih razm er na
šega gledališča. M onodram a Boš že 
videla je nam reč igra, ki sloni na ra
m enih  ene sam e igralke, Mire Sardo- 
čeve, pa vendar prav  zaradi tega še 
bolj valorizira napor gledaliških de
lavcev, ki soustvarjajo odrsko uprizo
ritev, zlasti režiserja Jožeta Babiča, 
scenografa Svete Jovanoviča in kostu
m ografke Marije Vidau.

Mislim, da je bil spričo ne zelo 
m arkantnega dram skega teksta so
dobnega avstrijskega dram atika Hel
muta Peschine (v prevodu Lučke Jen
čič) ta elem ent naravnost odločilen. 
M onodram i je nam reč videti, da je 
nastala najprej za radijski m edij. Gre 
za sam ogovor petinšestdesetletne da
m e, ki je večji del svojega življenja 
posvetila negi svoje sestre, ki jo je 
strahovita avtom obilski nesreča pri
klenila na invalidski voziček. V retro
spektivnem  m onologu se razkriva 
dolgoletno trpljenje obeh sester: fizi
čno trpljenje invalidke, ki pa s svoji
mi zahtevam i in ljubosum jem  zasuž
nji in si podred i svojo negovalko, 
p redvsem  pa psihično trpljenje glav
ne junakinje. Ta m ora žrtvovati svo
ja pričakovanja in svojo eksistenco 
skrbi za bolnico, vse dokler po sestrini 
sm rti, po štiridesetih  letih vzajem ne
ga bolestnega trp inčenja ne ostane 
sam a.

Tako v novonastali p razn in i išče 
izgubljeni čas, m ed predm eti, ki jih 
je roka scenografa Svete Jovanoviča 
prem išljeno razpostavila po  odrskem  
prostoru  in ga napolnila z dram skim  
nabojem. Patina starinskosti prekriva 
pohištvo: številne stole, klavir ter 
ogledala, v katerih Sardočeva kot 
glavna junakinja skuša ujeti svojo 
nekdanjo  lepoto, žrtvovano sebično
sti ljubosum ne sestre. V osredju  se 
dvigajo visoka vhodna vrata, edina 
m ožna, toda neizkoriščena povezava 
s svetom . P red njimi stoji invalidski 
voziček, ki se je izpraznil s sestrino 
sm rtjo. Življenjski prostor, ki sta ga 
nekdaj napolnjevali zah tevnost in 
ekskluzivnost bolne sestre, skuša ju
nakinja zapolniti z glasbo ter s spo
m inom  na izgubljeno m ladost, na iz
gubljene priložnosti, p redvsem  na 
obetajočo ljubezen do glasbeno na
darjenega Rudolfa.

P redm eti po  asociativnem  princi
p u  evocirajo preteklost, p reko njih 
vdira v prostor dram ska energija. Ta
ko funkcijo imajo biserna ogrlica, ob
leke v omari, kožuh, pism a, fotograf
ski album. Paradoksno je bolna sestra 
edina osmišljala junakinjino življenje. 
In Sardočeva je v uro in četrt trajajo
čem  pretresljivem  sam ogovoru sku
šala s svojo poliedrično igro zapolni
ti ta vakuum . Presenetljivo je, kako 
zm ore igralka učinkovati tako m la
dostno  sveže, ko se vrača v leta svo
je m ladostne ljubezni, kako se njen

videz in njeno ravnanje vse bolj d e 
form irata pod  vplivom  zdravil in al
kohola, pod  pudrom  in šm inko, ko 
misli, da se je končno rešila sestre, ki 
jo je psihološko zasužnjila, v bistvu 
pa odigrava svojo zadnjo  vlogo.

V stanovanju, kjer predm eti zavla
dajo duševno izčrpani ženski, se skle
ne zadnje poglavje njenega življenja. 
Z apre se zadnja stran  n jenega foto
grafskega album a brez fotografij — 
življenja brez ljubezni, brez lepih tre
nutkov, brez otrok. G re za tragedijo 
osam ljenosti, za obupno poslednjo 
ugotovitev, da je nesm iselno vsakr
šno nadaljnje življenje, saj je v bist
vu že štirideset šlo za eno sam o živo
tarjenje v sadom azohistični podreje
nosti sestri invalidki. N ato strel v ti
šini... Koliko podobnih (mono)dram, 
koliko tragičnih m onologov s p red 
m eti in spom ini, koliko tragedij osa
melih ljudi se odigrava dan  za dnem  
v stanovanjih našega in drugih mest!

Moreča, s trpkostjo prežeta m ono
dram a po zaslugi režiserja Jožeta Ba
biča ni nikoli zdrknila na raven m e
lodram e. G lasbeni izbor Gabriela Li- 
puša je vanjo vnesel življenjski utrip, 
prav tako je učinkovala tud i barvitost 
kostum ov (ki bi sicer bolj izstopali na 
igralki sam i kot pa v omari), ki jih je 
skladno s scenografijo načrtovala Ma
rija Vidau. In vendar kljub sodobno
sti sporočila m anjka Peschinovi igri

neka globlja dram atičnost. Kajti še ta
ko mojstrsko interpretiran samogovor 
je lahko le odsev m učne življenjske 
dram e, ki se je odigravala celih štiri
deset le t... M aj,ja Artač Sturman 

★ ★ ★

Primorska srečanja št. 150
Najnovejša Prim orska srečanja, ki 

izhajajo v Idriji, K opru in Novi G o
rici, imajo zaporedno številko 150. 
G lavni u redn ik  te revije za družbo
slovje in ku lturo  je Slavko Gaberc, 
odgovorni urednik  je A ndrej Malnič.

M ilan Gregorič, ki se v zadnjem  
času veliko posveča m anjšinski poli
tiki, tako italijanski v Istri kot sloven
ski v Italiji, v tej številki v sestavku 
z naslovom  »Italija, n jena revolucija 
in Slovenija«, piše o mafiji, prostozi- 
darstvu  in fašizm u kot »stalnicah ita
lijanske politike tega stoletja«. G lav
ni urednik Gaberc je m ed drugim  pri
speval daljši zapis ob 100-Ietnici slo
venske planinske organizacije, Katju- 
ša Valenčič pa obsežen članek o Ko
bariškem  m uzeju.

Pretežni del tokratnih Prim orskih 
srečanj je posvečen književnosti, oz. 
pesniškim  in proznim  prispevkom  
različnih sodobnih avtorjev. Med knji
gami, ki so ocenjene v 150. številki re
vije, pa naj om enim o »Glavo gor uho 
dol« M arjana Tomšiča in »Vilo ob je
zeru« Borisa Pahorja.

Nekaj misli ob 
11. knjižnem sejmu 
v Ljubljani

V dneh  od 9. do 16. t.m . je bil v 
Ljubljani 11. Slovenski knjižni sejem. 
Že tradicionalno ga prirejajo vsako 
drugo leto. Kot je povedal p red sed 
nik Z druženja založnikov in knjigo- 
tržcev Slovenije Jože Korinšek, je na 
letošnjem  Knjižnem  sejm u sodelova
lo kakih 60 založnikov, m ed tem i je 
kar dobra polovica novih založb, ki so 
nastale v zadnjih  dveh letih. Razstav
ljenih pa je bilo za eno četrtino več 
knjig kot p red  dvem a letom a.

Prav gotovo se založništvo v Slo
veniji m ora soočati z novim i proble
mi. V prvi vrsti gre za sp lošen pojav 
opuščanja branja, m anjšem u prom e
tu pa botru je tud i vse večja gospo
darska kriza. Kljub tem u  pa ponuja
jo slovenski založniki veliko več na
slovov kot so jih kdajkoli prej.

O d zam ejskih založb je bila letos 
ob vseh treh avstrijskih, se pravi M o
horjevi založbi iz Celovca, Založbi 
VVieser in založbi Drava, priso tna le 
Goriška M ohorjeva družba. Svoje lan
ske in letošnje izdaje je predstavila 
skupaj z ostalim a sestrskim a družba
m a iz Celja in Celovca. O b zbirki za 
letošnje leto so predstavili še tri no
vosti zbirke za leto 1994. Ob Koledar
ju sta to bili še zbirka novel in črtic 
Brune Pertot, »Ko se vračajo delfini« 
in zgodovinska reportaža Dorice M a
kuc z naslovom  »Aleksandrinke«. To 
delo je izšlo v zbirki Naše korenine in 
govori o usodi številnih slovenskih 
deklet in žen , ki so šle služit v Alek
sandrijo v Egipt. Zbirko Brune Pertot 
pa so v Ljubljani, 15. t.m ., tudi p red 
stavili. To je storila prof. Zora Tavčar, 
ki je delo uredila. Sam a avtorica pa 
je poudarila, da je te novele napisala 
tud i z nam enom , da bi kaj nap isane
ga ostalo o slovenski p riso tnosti v 
Barkovljah.

Letos se sejm a ni udeležilo  Založ
ništvo Tržaškega tiska. Ta knjižna za
ložba je praktično nehala obstajati. 
Javnosti ni znano, zakaj so se tako od
ločili, a to je rezultat in zato tudi na 
sejm u ni bilo mogoče videti del, ki so 
v zadnjih  dveh  letih izšle pri tej trža
ški založbi. Nekaj knjig Žaložništva 
Tržaškega tiska je bilo sicer na poli
cah založbe Mihelač, ki je tud i poob
laščeni d istributer teh izdaj v Slove
niji. M ihelač in ZTT pa snuje ta  novo 
družbo, ki naj bi nekako pokrila praz
nino. N astala je založba Devin, ki bo 
deloma prevzela program  Založništva 
tržaškega tiska, delom a pa bo obliko
vala sam ostojen knjižni in založniški 
načrt, tud i z nam enom , da bi p ro
drla na italijanski trg.

V splošni privatizaciji, ki se od ra
ža tudi na Tržaškem, bo m anjšina to
rej dejansko osirom ašena še za eno 
svojo ku ltu rno  in podjetn iško stvar
nost, ki je vsaj navzen pričala o u st
varjalnosti in podjetnosti tukajšnjega 
slovenskega človeka, š e  bolj je zato 
razveseljivo, da G oriška M ohorjeva 
družba, ki bo prihodnje leto slavila 70 
let knjižnih izdaj, vztraja in iz leta v 
leto bolj resno  nastopa tudi v širšem  
slovesnem  prostoru.

SLOVENSKI CENTER ZA GLASBENO VZGOJO 
EMIL KOMEL 

GLASBENA MATICA 
GORICA

vljudno vabita na koncert

TRIDESET LET Z ORGLAM I
prof. Huberta Berganta

Praetorius, Pachelbel, Bach, Reger, Eben, Sofianopulo, 
Vierne, Haselbock

Goriška stolna cerkev, četrtek, 2. decembra, ob 20.30.
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Uspela Cecilijanka 1993
Iz leta v leto se ob prazniku sv. Ce

cilije, zavetnice glasbe, na odru  gori- 
škega Katoliškega dom a zbirajo pev
ke in pevci s svojimi zborovodji in 
predstavljajo naši publiki sad svoje
ga letnega dela-svojo pesem . Tako tu 
di letošnji zborovski praznik, saj prav 
s tem  izrazom  lahko lepo označim o 
goriško pevsko revijo. Kot že tradicio
nalno, se je tud i letošnja izdaja Ceci- 
lijanke odvijala na soboto in nedeljo,
20. in 21. novem bra. Ljudje so oba 
dneva prav  napolnili dvorano in ta
ko dokazali, da je lepo petje še ved
no v srcih slovenskega, posebej gori- 
škega občinstva.

Prireditelj zborovske revije je Zve
za slovenske katoliške prosvete v Go
rici. Na1 obeh večerih je zato Zveza 
prinesla svoj uvodni pozdrav. Prvi 
večer podpredsednica dr. Marilka 
Koršič Čotar, v nedeljo pa p redsed 
nik dr. Damjan Paulin. Oba sta v svo
jih uvodn ih  besedah podčrtala po
m en petja posebej v našem  zam ej
skem prostoru. Pozdravila sta prisot
ne predstavnike oblasti, od  general
nega konzulata republike Slovenije 
do predstavnikov naših glavnih usta
nov in javnega ter političnega življe
nja. V im enu Zveze ku ltu rn ih  orga
nizacij Slovenije je J. M očnik izročil 
ZSKP posebno priznanje za širjenje 
slovenske kulture.

Pevski zbori so bili v glavnem  pač 
z Goriške, saj je ta revija nam enjena 
predvsem  Gorici in n jeni pokrajini.
Kot vedno pa so sodelovali tud i po 
sam ezni zbori s Tržaške, Koroške,
Slovenije in en italijanski zbor, ki 
navadno zastopa italijansko pevsko 
združenje USCI. Žal so letos manjkali 
zbori iz videm ske pokrajine, tako Be
neške Slovenije kot Kanalske doline.

V soboto zvečer so nastopili na
slednji zbori: m ešani zbor Jazbine, 
m ešani zbor Podgora, m ešani zbor 
Lojze Bratuž, m oški zbor Mirko File j, 
m ešani zbor Topničar s Trnovega, 
m ešani zbor O rehovlje-M iren Bilje, 
m ešani zbor Aris iz Tržiča, m ešani 
zbor O ton Župančič iz š tandreža ,

Posnetek z letošnje Cecilijanke

pevska skupina Akord in m ešani 
pevski zbor Rupa-Peč. V nedeljo po
poldne pa so se predstavili moški 
zbor Štm aver, pevska skupina Jeze
ro Doberdob, m ešani zbor S tandrež, 
oktet D ornberk, dekliški zbor Alen
ka iz Števerjana, moški zbor Fantje iz
pod  G rm ade, m ešani zbor Jakob Pe
telin G allus iz Celovca, m oški zbor 
Novi sv. A nton iz Trsta, m ešani zbor 
Hrast iz Doberdoba, dekliški zbor De
vin in m ešani zbor F.B. Sedej iz š te 
verjana. N apovedovala sta Katja Sfi
ligoj in Jan Leopoli.

Letošnja Cecilijanka je bila posve
čena stoletnici rojstva skladateljice 
Brede Šček (1893-1968), ki je bila po 
sebej v m edvojni dobi zelo aktivna 
kulturna delavka na Goriškem. V slo
vensko zborovsko glasbo je prispeva
la nad 600 skladb različne vrste in vse
bine. š e  posebej je znana za svo
je nabožne skladbe, ima pa tud i le
pe um etne skladbe in narodne pri
redbe. Tako lahko m ed drugim  bere
m o o njeni glasbi v koncertnem  listu: 
»Glasbeni zgodovinar S tanko Trobi- 
na tako označuje njeno glasbo: Šče- 
kovo odlikujejo poleg velike plodovi- 
tosti tudi m uzikalnost, harm onična 
spretnost, dobra oblika, globoka in

(foto S. Reportage)

svojevrstna m elodioznost in  prijetna 
dom ačnost. N jena harm onizacija je 
okusna in lepa, pesm i so po ljudne in 
učinkovite.«

Težko je v par besedah podati 
m nenje ali ocene o posam eznih  n a
stopajočih zborih. Vsak izm ed njih je 
odpel po tri pesm i. Pri večini je šlo za 
slovenske skladatelje polpreteklega 
časa, posebej prim orske. Spored pa 
je obsegal tudi nekaj polifonskih skla
dateljev, kot so G allus, Arcadelt in 
angleški m adrigalisti. Pa še nekaj tu 
jih skladateljev, poleg nekaterih  bolj 
v idnih svetovnih m ojstrov (Beetho
ven, Brahm s, Kodaly). Vidi se, da se 
naši zbori držijo predvsem  že u sta 
ljenih shem  tu d i v program skem  m e
rilu. Z astopani pa so bili tud i nekate
ri novejši in sodobni avtorji, pose
bej zam ejski (M erku, Vrabec, Jerici- 
jo, Lavrenčič, Artač). Precej zborov je 
tudi odpelo kako skladbo Brede Šček, 
kot je že predvidel prireditelj.

Izvajalska raven je bila v splošnem 
zadovoljiva, čeprav je del zborovod- 
skih skupin, ki še niso dovolj izbru- 
šene. Par nastopajočih zborov pa je 
doseglo kar dobro, če ne že zavidlji
vo in terpretativno  raven.

a.b.

1. pokrajinski občni zbor 
SKGZ za Tržaško

V soboto, 27. t.m ., bo ob 15.30 v 
dvorani občinskega sveta  v D olini 1. 
pokra jinski zbor Slovenske kulturno  
gospodarske zveze. Po poročilu po
krajinskega predsednika dr. Suadama 
Kapiča bo razprava, nato pa vo litve  
novega predsednika in članov pokra
jinskega sveta  ter delegatov za dežel
ni občni zbor in kandidatov za g lav
ni in nadzorni odbor.

Smrt dveh slovenskih 
primorskih duhovnikov

Sredi tega meseca sta  umrla dva  
slovenska prim orska duhovnika. V 
ponedeljek, 15. t.m ., je  po dolgi bo
lezni umrl v  R im u  msgr. V ladislav  
Bavdaž, k i je mnoga desetletja  bil v 
službi pri va tikanskem  državnem ta j
ništvu (zunanjem ministrstvu). Star je 
bil 73 let in je  bil doma iz Gorice. Po
kopali so ga v petek, 19. t.m ., v 
Pevmi.

I s ti dan so v  P liskovici na Krasu 
pokopali starosto  slovenskih primor
skih duhovnikov Ivana Delpina. Star 
je  b il 87 let. R od il se je  v Podgori pri 
Gorici, župnik v P liskovici pa  je  bil 
od leta 1937 do upokojitve.

O liku obeh rajnih duhovnikov bo
mo še p isali.

*  *  *

Pred nedavnim  so se vrn ili s pri
jetnega gostovanja  pri svojih  avstrij
sk ih  sovrstn ik ih  v  Gradcu učenci slo
venske in italijanske nižje srednje šole 
iz Nabrežine — Igo Gruden in de Mar- 
chesetti, k i si je  to pobudo pravzaprav 
zam islila  in je  letos pritegnila  k so
delovanju tudi slovenske srednješolce.

ČESTITAMO!

V soboto, 20. novembra, sta se v 
cerkvici sv. Urha v Samatorci poro
čila Marina M ilkovič in Dimitrij 
Žbogar. Ženinu in nevesti voščijo ve
liko sreče, zdravja in uspehov na 
skupni življenjski poti Fantje izpod  
Grmade.

Voščilom  in čestitkam se pridru
žuje Novi list.

Ambrož Kodelja

»Ostanite v meni in jaz v vas«
(ob 60. obletnici duhovništva dunajskega kardinala dr. Franca Koniga)

Naj bo kakorkoli že, prav se mi 
le zdi, da se spom nim o te časti
tljive obletnice tudi pri tem  evrop
sko razgledanem  človeku, ki je ta
ko ali drugače povezan tudi z na
šim slovenskim  svetom  in življe
njem . D avno je že od tedaj, ko 
sem  čisto po naključju spoznal 
njegovega tedanjega tajnika msgr. 
Franza Grabenvvokerja. Ob isti 
priliki sem  tudi s kardinalom  iz
m enjal nekaj stavkov. To je vse. 
Res pa je, da redno vsako leto do
bim za god in za božič Grabenvvo- 
kerjevo čestitko.

Rojstni kraj kardinala Koniga 
je VVarth pri Robensteinu na Spod
njem  Avstrijskem . V Rimu je do
končal študij na Gregorij ani, isto
časno pa še na Bibličnem inštitu
tu  študij staroperzijskih verstev 
in semitskih jezikov. Duhovnik je 
postal leta 1933 in takoj nastopil 
službo kaplana v St. Poltnu. Me
sto profesorja veroslovja prevza
m e leta 1945. Leta 1948 pride na 
univerzo v Salzburg. Leta 1952 po
stane pom ožni škof v St. Poltnu. 
Štiri leta pozneje pride na D u
naj za pom ožnega škofa in ga pa

pež Janez XXIII. leta 1958 im enu
je za kardinala. N jegova najvaž
nejša služba je bila služba vodenja 
tajništva za neverujoče do 1980. 
leta. Nekaj njegovih najpom em b
nejših del: Stara zaveza in staro- 
orientalska verstva 1947, Kristus 
in verstva sveta 1951, Z nanstve
ni veroslovni slovar 1956, Vero
vanje ljudi 1985... Izredno zani
miv je predgovor h  knjigi kar
dinala Štefana W yszynskega Kri
stus in delo, ki je izšla 1959. leta. 
V tem  predgovoru piše kardinal 
Konig tako: »... Delo je človekov 
pošteni moralni, verski, kulturni 
in socialno-etični aspekt, s kate
rim človek izpopolnjuje svoje živ
ljenjsko poslanstvo...« Ta misel je 
za tisto obdobje veljala za »zelo 
rdečo«, čeprav jo je napisal človek 
z »rdečo čepico«.

Leta 1979, bilo je to zadnje dni 
oktobra, ga je francoska časnikar
ka Yvonne Chauffin prosila za 
daljši pogovor. Tako je nastala za
nim iva knjiga L'Eglise est liberte 
— Vera je svoboda. Ta pogovor je 
nastal dober mesec potem , ko je 
kardinal Konig obiskal tedanjo Ju
goslavijo. Do tega dogodka je pri
šlo, ko je sam  zaprosil kot p red 
stojnik Pro oriente — katoliške 
ustanove, ki skrbi za stike z d ru 
gimi verstvi, srbskega patriarha 
G erm ana za srečanje. Iz kardina
lovega obiska v bivši Jugoslaviji 
povzem am o nekaj zanim ivih iz
sekov, kot jih navaja sam . Tako
le pravi: »Pri patriarhu  G erm anu 
sem  bil gost dober teden. Obiskal 
sem  vsa večja središča srbskega 
pravoslavja. Ob drugi priliki, ko 
sem  bil na  uradnem  državnem
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Predvsem ji  želimo veliko mero strpnosti

Poskusna številka Pretokov
V'
Črnogorska 
avtokefalna...

îiii □
je zadnja leta nastalo ob razpadu Ti
tove Jugoslavije. Črnogorci ne more
jo pozabiti na sramoto, da so njihovi 
sinovi, kot jugoslovanski vojaki, stre
ljali na Dubrovnik. To je za njih ve
likanska zgodovinska in narodna sra
mota, kije mi Slovenci ne razumemo. 
Na Cetinju so zbrali že nad 100.000 
podpisov, ki jih bodo poslali Dubrov- 
canom v opravičilo, s sporočilom, da 
so jim pripravljeni brezplačno poma
gati pri obnovi mesta. Te zgodovin
ske povezave so izredno močne, prav 
zato pa so tudi močne zahteve in želje 
po samostojnosti, ne samo politični, 
ki jo bodo verjetno dosegli, ampak tudi 
Cerkveni. V kolikor bi Črnogorci do
bili Cerkveno samostojnost, bi bila po
litična mnogo lažja ali celo laže spre
jemljiva in doumljiva pri tistih slo
vanskih narodih, ki vse to že davno 
imajo.

Ob tem naj poudarim tudi kultur
ni problem. V šoli so se učili srbo
hrvaškega jezika, posebno pozornost 
pa so posvečali črnogorski zgodovini. 
Učbeniki so bili polni srbofilizma in 
velika večina črnogorskih profesorjev, 
posebej na višjih šolah, jih je »spre
gledala« in predavala svojo narodno 
zgodovino. Se dlje so šli pri jeziku sa
mem. Črnogorske jezikovne posebno
sti, ki so bogate posebej pri slovnici, 
so dobesedno izpuščali. Spominjam se 
izdaje Njegoševega Gorskega venca, 
ki sem jo pred leti kupil v Budvi. Ka
ko sem se začudil, ker je bil tekst pre
cej drugačen, kot tisti, ki sem ga po
znal. Mimogrede sem povprašal na 
Cetinju kolego, ki je predaval franco
ski jezik, zakaj je to tako, pa mi je pri
jazno odgovoril: »Poslušaj, ko nekdo 
nekoga hoče zadušiti, mu popači je
zik!« — Tega so se črnogorski izobra
ženci zavedali mnogo preden je prišlo 
do sedanjega stanja. Tudi to je del ne
ke zgodovine, ki bo za nekaj let dru
gače pisana.

obisku, kot predsednik  tajništva 
za neverujoče, pa sem  spoznal, 
da Jugoslavija stopa v socializem 
po svoji poti in od državnih pred
stavnikov sem  želel dobiti odgo
vor na vprašanje, kaj pom eni tret
ja po t v odnosu  do vere. Vemo, 
da obstaja v m arksističnih drža
vah odpor do vere; vera bi m ora
la tam  sčasoma izumreti. Kako pa 
presoja to vprašanje partijsko vod
stvo Jugoslavije? V Srbiji sem  se 
pogovarjal s Petrom Stamboličem, 
na Hrvaškem  sem  obiskal dr. Vla
dim irja Bakariča, v Sloveniji pa 
Edvarda Kardelja. Vsi so mi rekli, 
da ni nobenih problem ov, če se 
vera in cerkev ne vmešavata v po
litiko. Če pa se začneta vm ešava
ti, je stvar drugačna. Seveda pa 
sm o se pogovarjali tud i o drugih 
stvareh. Pogovor s predsednikom

V Gorici in v Trstu so predsta
vili novo slovensko revijo, ki jo bo 
izdajala slovenska kulturna zadruga 
Maja, sekcija za kulturo pri goriški 
SKGZ in goriški Kulturni dom. Šte
vilko »nič« revije Pretoki so najprej 
predstavili časnikarjem in sredstvom 
javnega obveščanja, še isti dan (četr
tek, 18. nov.) pa so priredili družab
ni večer v kmečkem turizmu Radikon 
na Oslavju, kjer so širši javnosti pred
stavili revijo, ki naj bi zapolnila vrzel 
slovenskih revij v Italiji, ki so na tak 
ali drugačen način prenehale z delo
vanjem.

Revijo Pretoki bo urejeval časni
kar in pesnik Ace Mermolja, ki je na 
Oslavju povedal, da bo revija delo 
vseh ljudi v zamejstvu, ki razmišlja
jo in so na kateri koli način ustvar
jalni. Povedal je, da se je za sodelav
ce prve številke odločil sam z nekaj 
prijatelji, ljudmi, ki so bili v ozkem 
krogu pri ustanavljanju revije. Ker so 
sedanji časi kritični in se tega vsi za
vedamo, bo revija Pretoki vsekakor 
odraz našega skupnega napora, da se 
v teh časih ne izgubimo, je nadalje
val Mermolja, ki je še navedel razlo
ge za njeno ustanovitev.

Revijo Pretoki je lično oblikoval 
mladi arhitekt, ki je sedaj na podi
plomskem študiju arhitekture v Lju
bljani, Danijel Jarc. Prijetna je za oko 
in kar je največja odlika Jarčevega 
oblikovanja, je po moje velika pregled
nost in čistost njenih strani ter eno
stavnost. Po skromnem uvodu glav
nega urednika objavlja Miran Košu
ta esej, ki ga je prebral na letošnji 
Dragi na Opčinah, v reviji pa je še 
vrsta drugih prispevkov, med kateri
mi bi omenil Kravosovo pisanje o poe
ziji in pesmih Obita iz Benečije, Bon
dovo razmišljanje o nacionalizmu in 
njegovih posledicah ter stranpoteh, 
Čukove zapise, Kolškova kritika pa 
predstavlja novejši pesniški zbirki 
Marija Čuka in Borisa Pangerca, se
veda sledi še vrsta drugih sodelavcev 
in med temi so tudi Italijani. To kaže

Titom je bil izredno zanimiv. Kar
delj pa mi je pripovedoval še o 
svojem  prijateljstvu s Titom in o 
potovanju v Sovjetsko zvezo. Ho
tel mi je povedati, da sovjetska 
doktrina, pa razum evanje družbe 
in gospodarstva niso istovetni z 
jugoslovanskimi. V tej zvezi mi je 
pripovedoval, kako so nastala ne
soglasja m ed Sovjetsko zvezo in 
Jugoslavijo, kako je Stalin postal 
nezaupljiv do Tita in kako je po 
stajalo vse vedno bolj tvegano. Ti
to pa je po vrnitvi iz Sovjetske 
zveze razglasil odcep. Ves pogo
vor je bil zelo zanim iv, potem  pa 
m e je Kardelj povabil na večerjo, 
na kateri so bili tudi drugi gostje. 
Pogovarjali sm o se zelo dolgo in 
zam e je bila sila pom em bna ugo
tovitev, da je pogovor med ljud
mi z različnim svetovnim  nazo

na namen revije, da bi na svojih stra
neh objavljala tudi italijanske pisce in 
mislece naše dežele in tako res bila ne
kakšen pretok misli.

Po prvi in povrh vsega še poskus
ni številki Pretokov ne moremo o re
viji še zapisati nobene kritične bese
de, ker se resnično še ne vidi glavne 
rdeče niti, ki jo vsaka revija mora ime
ti in jo bo tudi goriška Pretoki gotovo 
imela. Vsekakor čaka urednika Aceta 
Mermoljo težko delo, tudi zato, ker bo 
moral okrog sebe zbirati res vse naj
boljše slovenske pisce in zamejstva, če 
bo hotel, da bo revija zares dobra in 
uspešna, med ljudmi cenjena in pre
biram. Njena cena 10 tisoč lir je res 
lahko majhm za take vrste revijo, am
pak v zamejstvu, kjer večina sloven
skih profesorjev ni naročena niti na 
slovenski dnevnik, kaj šele na sloven
ska tednika in mesečnike, je mjbrž tu
di to ovira. Poleg tega pa bo Ace Mer
molja moral dati reviji nek značilen in 
specifičen ton, po katerem jo bomo 
spoznali in ki bo obenem združeval 
pisce vseh komponent (Obupno se sli
ši ta oguljena fraza, mar ne, a tako 
je, pa če hočemo ali ne!) slovenskega 
življa v Italiji in v vseh zamejstvih, 
saj revija cilja tudi na Koroško in v 
madžarsko Porabje, da o matični drža
vi niti ne govorimo. To bo pa moral 
storiti urednik Pretokov zato, ker bo 
le tako revija postala tisto, kar si vsi 
želimo, da bi, namreč glasilo sloven
skih intelektualcev in vseh pišočih 
Slovencev v italiji. Želimo ji tudi ve
liko mero strpnosti do vsakogar, ki 
misli in misli lahko tudi drugače in 
je zato ravno tako svoboden kot tisti, 
ki ne misli enako kot on.

J u r ij P a ljk

rom možen, če se sogovorniki 
spoštujejo in ne poskušajo drug 
drugega spreobračati.«

Kardinal nadaljuje: »Dobro mi 
je ostal v spom inu tud i pogovor 
z dr. Bakaričem. Bil je zelo prije
ten sogovornik in postavil sem 
mu enaka vprašanja kot Kardelju. 
M ed pogovorom  mi je rekel, da 
m u je žal, ker mladi ljudje ne ve
do, kdo je Kristus, kdo so aposto
li, kdo sta Peter in Pavel, kaj je ve
ra, kaj zadnja večerja, kaj krščan
stvo, toda pri obisku m uzejev ali 
razstav ter pri branju knjig se sre
čujejo s tem i izrazi, pa ne vedo, 
kaj pom enijo. Menil je, da bi mla
dim  morali razložiti pojm e iz re
ligije in vprašal sem  ga, če misli, 
da bi morali imeti v šolah verouk. 
Njegov odgovor je bil — »O, ne, 
to bi bilo pa preveč!« Seveda, ni

Kmetijstvo

Letos je oljk manj, 
kvaliteta pa je dobra

Kot poročajo, je letošnja letina oljk 
količinsko nekoliko slabša od lanske. 
G lede na vrem enske neprilike in čas 
cvetenja, še bolj pa zaradi suše, za
radi katere je prišlo do osipa plodičev, 
je torej letos m anj oljk. Kvaliteta pa 
je v povprečju zelo dobra, kar bo se
veda prispevalo, da bo tud i oljčno olje 
kvalitetno. G ojenje oljke doživlja v 
naših krajih nov razcvet. Zavzetost 
nekaterih  navdušencev  in sam e de
želne ustanove za razvoj km etijstva 
Ersa je omogočilo bistveno poveča
nje površin , zasajenih z oljkami. Pri
delek je sorazm erno zelo kvaliteten 
zaradi nizke vsebnosti kislin in lah
ko računa na gotove odjem alce. Prav 
gotovo bi glede na povpraševanje lah
ko prodali tu d i veliko večji pridelek, 
in do tega bo gotovo prišlo, ko bodo 
m ladi nasadi zadnjih  let dosegli pol
no rodnost. Tedaj bo nastopil kriti
čni trenutek, ko bo odločilno vlogo za 
uspeh odigrala kvaliteta oljčnega olja.

M arsikdaj se zgodi, da ljudje sa
mi pokvarijo pridelek, ker ne upošte
vajo preprostega dejstva, da so oljke 
sadje in da so torej podvržene gn it
ju, raznim  plesnim  in oksidaciji. Za
to m oram o obrane oljke hraniti v niz
kih plasteh in za kar se da kratek čas, 
če se hočem o tem u izogniti. Ni res, 
da se s sušenjem  oljk poveča količi
na olja v njih. Važno pa je, da oljke 
čimprej predelam o. Na deželnem  po
dročju deluje edino torkla Kmetijske 
zadruge v tržaški industrijski coni, ki 
pa zagotavlja visoko tehnologijo in 
neoporečno pridobivanje olja, seve
da če so oljke zdrave in kvalitetne.

želel, da bi postali ljudje verni, 
temveč da bi preprosto vedeli, kaj 
pom enijo posam ezni izrazi.«

O d tedaj pa do danes so se 
stvari na ozem lju nekdanje Jugo
slavije, kot tudi v Evropi sami, ze
lo sprem enile. Kardinalov obisk 
bi danes zvenel popolnom a d ru 
gače kot je leta 1979. Za tisti čas 
pa iz gornjega zapisa spoznam o, 
da je kardinal bil izredno dinam i
čen in odprt. Znal je prisluhniti in 
istočasno radovedno spraševati, 
to pa tako, da ni nikogar žalil, je 
pa ob vsem  veliko izvedel... — 
Dozdeva se mi, da je to ena od 
največjih odlik, ki jih kakršen koli 
dostojanstvenik ima. — Ta odlika, 
ki še vedno krasi kardinala dr. 
Franca Koniga, se je om enjala tu 
di 29. oktobra, ob njegovem  60- 
letnem  duhovniškem  jubileju.
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